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 مستخلص البحث

علي   Neo cell collagen   &Vitamin C تناولتأثير برنامج تأهيلي مدعم ب
 عبي كر  اليدم التمزق العضلي لمفصل الكتف للائافسيولوجية الت
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  -هدف البحث :

علً فسٌولوجٌة   Neo cell collagen   &Vitamin C تناولبرنامج تأهٌلً حركً مدعم ب ٌهدف البحث إلى التعرف على تأثٌر
 -لاعبً كرة الٌد من خلال التعرف علً :التمزق العضلً لمفصل الكتف ل ئامالت

 المتغٌرات قٌد البحث )على   Neo cell collagen   &Vitamin C تناولبالتأهٌلى الحركى المدعم برنامج التأثٌر   -1
 (الكتفللعضلات العاملة حول مفصل  الكهربً, النشاط  الكتف, المدي الحركً لمفصل الكتف لم لمفصل الآ ةدرج

 للمجموعة التجرٌبٌة الأولً .
  

,  الكتف لمفصل الألم درجة)  البحث قٌد المتغٌرات على بدون تناول المكملات الغذائٌة الحركى التأهٌلى البرنامج تأثٌر -2
 . للمجموعة التجرٌبٌة الثانٌة ( الكتف  مفصل حول العاملة للعضلات الكهربً النشاط,  الكتف لمفصل الحركً المدي

 
,  الكتف لمفصل الألم التعرف علً الفروق بٌن القٌاسات البعدٌة للمجموعتٌن التجربٌتٌن فً المتغٌرات قٌد البحث ) درجة -3

 الكتف ( . مفصل حول العاملة للعضلات الكهربً النشاط,  الكتف لمفصل الحركً المدي

 
 -أجراءات البحث :

 للبرنامج خضعت الأولى تجرٌبٌتٌن لمجموعتٌن التجرٌبً التصمٌم باستخدام التجرٌبً المنهج الباحث استخدم -المنهج :
 طبٌعة لملاءمته نظرا والبعدي القبلً القٌاس باستخدام فقط التأهٌلً للبرنامج خضعت والثانٌة غذائً مكمل مع التأهٌلً
 .البحث

 بالتمزق المصابٌن الرٌاضً بنها بنادي الناشئٌن الٌد كرة لاعبى من العمدٌة بالطرٌقة البحث عٌنة اختٌار تم  -العينه :
 .أفراد 5 منها كل تجرٌبٌتٌن مجموعتٌن إلى قسموا سنة 11 تحت لاعبٌن( 11) وعددهم الكتف مفصل فً العضلً

 -دوات ووسائل جمع البيانات :الأ

  -:قياس انكفاءج انىظيفيح نمفصم انشكثح ورنك مه خلال
قياس دسجح انىشاط انكهشتي نكم مه انعضهح انذانيح الأماميح ، وانعضهح انذانيح انخهفيح ، وانعضهح انصذسيح  -

 انكثشي وانعضهح انظهشيح انعشيضح.

 انكتف انمصاب.قياس مذي حشكح انتقشية وانتثعيذ نمفصم  -

 دسجح نمفصم انكتف انمصاب. 081قياس مذي دوسان انكتف  -

 قياس شذج الإحساس تالأنم نمفصم انكتف انمصاب . -

-  

 وكانت أهم النتائج أن :

 نهىتائج الإحصائيح انمعانجاخ عهً انعيىح  واستىادا طثيعح حذود وفً وفشوضه انثحث أهذاف ضىء فً

 انكفاءج استعادج إنً أدي انغزائيح تانمكملاخ انمذعم انحشكً انتأهيم تشوامج أن إنً انثاحث تىصم وتفسيشها

  :     كالآتً رنك وتمثم ، نلاعثي كشج انيذ تانتمزق انمصاب انكتف نمفصم انىظيفيح

 .نلاعثي كشج انيذ  تانتمزق انمصاب انكتف نمفصم الآنم دسجح خفض  -0

 انكتف ، دوسان انتثعيذ ، انتقشية) حشكاخ أداء عىذ تانتمزق انمصاب انكتف نمفصم انحشكي انمذي تحسيه -2

 . نلاعثي كشج انيذ ( دسجح  081

 .انكتف نلاعثي كشج انيذ  مفصم حىل انعامهح نهعضلاخ انكهشتي انىشاط تحسيه
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Vitamin C  On the physiology of healing the muscle rupture of the shoulder 

joint of handball players 
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The research aims to identify the effect of a rehabilitation program supported by taking 

Neo cell collagen & Vitamin C on the physiology of healing of the shoulder joint of the 

handball players by identifying: - 

1- The effect of the Neo cell collagen & Vitamin C motor rehabilitation program on the 

variables under consideration (the degree of pain of the shoulder joint, the motor range of the 

shoulder joint, the electrical activity of the muscles working around the shoulder joint) of the 

first experimental group. 

 2- The effect of the rehabilitation program without taking supplements on the variables under 

consideration (the degree of pain of the shoulder joint, the motor range of the shoulder joint, the 

electrical activity of the muscles working around the shoulder joint) of the second experimental 

group. 

3- Identify the differences between the telemetric measurements of the two experimental groups 

in the variables under consideration (the degree of pain of the shoulder joint, the motor range of 

the shoulder joint, the electrical activity of the muscles working around the shoulder joint). 

measurements of research Measure the degree of electrical activity of the 

anterior deltoid, posterior deltoid, major thoracic and broad dorsal muscle. 

Measure the extent of movement of the rounding and distancing of the affected 

shoulder joint. 

Measure the shoulder rotation range 180 degrees for the injured shoulder joint. 

Measure the severity of pain sensation of the affected shoulder joint. 

The researcher used The research sample was selected by deliberate method 

from the youth handball players in Banha Sports Club with cramp in the shoulder 

joint and their number (10) players under 16 years divided into two experimental 

groups of 5 individuals each. 

The main results show that:  
In the light of the research objectives and hypotheses and within the limits of the nature of the 

sample and based on statistical treatments of the results and interpretation, the researcher 

concluded that the kinetic rehabilitation program supported by dietary supplements led to the 

restoration of the functional efficiency of the shoulder joint with rupture of handball players. 

1 - reduce the degree of pain of the shoulder joint ruptured for handball players. 

2 - Improve the range of movement of the shoulder joint ruptured when performing 

movements (rounding, divergence, rotation of the shoulder 180 degrees) for handball players. 

Improved electrical activity of the muscles around the shoulder joint of handball 

players.research sample injured. 

 


